
چراایرانازاحمدمسعودحمایتنمیکند؟
احمد مسعود، رهبر »جبهه مقاومت ملی« که یک گروه 
ضد طالبان در افغانستان است مصراعی از یک شعر مولانا، 
»نگفتمت مرو آنجا که آشنات منم؟« را منتشر کرد. به نظر 
نتقاد از سیاست  می رسد منظور او از انتشار این بیت، ا
جمهوری اسلامی در قبال طالبان است. با ورود طالبان 
به ارگ ریاست جمهوری و فرار اشرف غنی، رئیس جمهور 
سابق افغانستان، بسیاری از کشور های جهان بحث درباره 
به رسمیت شناختن یا نشناختن امارت اسلامی جدید 
طالبان در افغانستان را آغاز کردند؛ اما هنوز طالبان معارض 
بزرگی داشت؛ تنها پسر احمدشاه مسعود. جبهه مقاومت 
در برابر طالبان با محوریت تنها پسر احمدشاه مسعود با 
اتحادی از اعضای سابق ائتلاف شمال و دیگر مخالفان 
طالبان شکل گرفت. در جریان مبارزه مجاهدین افغان با 
طالبان، جمهوری اسلامی یار کمکی احمدشاه مسعود 
رهبر مجاهدین افغانستان بود. بعد از ترور احمدشاه مسعود، 
خانواده او تحت حمایت ایران بودند. گفته می شود احمد 
مسعود تک پسر احمدشاه مسعود در مدرسه سفارت ایران 
در تاجیکستان تحصیل کرده و در دوران دبیرستان به همراه 
خانواده در خانه ای که برای آن ها در تهران تهیه شده بود 
زندگی می کردند. این رابطه دوستانه نزدیک میان ایران و 
مجاهدین افغان، اما دیری نپایید و رئالیسم حاکم بر عرصه 
بین الملل، این بار سرنوشت جمهوری اسلامی و طالبان را 
به هم نزدیک کرد. شهریور ۹۸ در خلال فراز و نشیب های 
مذاکرات آمریکا و طالبان در دوحه، ایران حضور نمایندگان 
طالبان در تهران را علنی کرد. طبیعتا این حضور سابقه 
طولانی تری داشته، اما شهریورماه سیدعباس موسوی، 
سخنگوی وقت وزارت خارجه سفر هیات سیاسی گروه 
طالبان به کشور و رایزنی های فراگیر جمهوری اسلامی 
با این گروه را رسانه ای کرد. محمدجواد ظریف نیز در 
پست خداحافظی خود، در تشریح سفر ملابرادر رئیس 
هیات سیاسی طالبان به تهران از عبارت »استقبال و 
بدرقه دزدکی« استفاده و به نارضایتی مردم از رابطه میان 
ایران و طالبان اشاره کرده است. ایران و طالبان سال ها 
بعد از سقوط امارت اسلامی به دست آمریکا، به واسطه 
دشمنی مشترک شان با نیروی اشغالگر افغانستان و برخی 
همکاری های مرزی، روابط دیپلماتیک پنهانی دارند. 
مرگ ملا اختر منصور رهبر کشته شده طالبان در مرز 
ایران و پاکستان مساله رابطه ایران و این گروه را به عرصه 
رسانه های جهان کشاند. رسانه های آمریکایی ها مدعی 
شدند ملااختر از ایران وارد پاکستان شده بوده و توسط 
پهپاد های آمریکایی هدف قرار گرفته است. از سوی دیگر 
سال هاست شایعه همکاری ایران و طالبان در حوزه آب های 
مرزی در رسانه های جهان دست به دست می شود. یک 
کارشناسان ایرانی در برنامه جهان آرا که از شبکه تلویزیونی 
»افق« از ظرفیت تعامل حکومت ایران با طالبان روی مسائل 
امنیت مرزی و تقسیم آب های مرزی و فرامرزی با افغانستان 
سخن گفت. سیاست ها در قبال تحولات یک کشور همسایه 
تا زمانی قابل توجیه است که آلترناتیو موثر و همسو با منافع 
ملی دیگری در این کشور همسایه وجود نداشته باشد. به 
این ترتیب حاکمیت برای توجیه افکار عمومی در قبال اتخاذ 
یک سیاست واحد کار ساده تری خواهد داشت. در مورد 
تحولات افغانستان نیز ماجرا از این قرار است؛ پیشروی های 
طالبان و پیروزی بلامنازع این گروه در افغانستان تا زمانی 
می توانست جمهوری اسلامی را به پذیرش این جریان در 
مرز های شرقی اش کند که هیچ جریانی در مقابل طالبان 
مقاومت نکرده بود اما این اتفاق افتاده و مقاومت پنجشیر در 

برابر طالبان قد علم کرده است.

   رابطه ایران با احمد مسعود، فرمانده جبهه 
مقاومت افغانستان

اولین چشمه های انتقاد به احمد مسعود بعد از اعلام 
علنی شکل گیری مقاومت پنجشیر توسط برخی کاربران 
شبکه های اجتماعی آشکار شد. با شهرت گرفتن نام احمد 
مسعود به عنوان رهبر مقاومت در برابر طالبان، برخی کاربران 
شبکه های اجتماعی نزدیکی احمد مسعود به جریان های 
اسرائیلی را مطرح کردند. تصویر احمد مسعود در کنار برنارد 
هنری فیلسوف فرانسوی به عنوان سند این رابطه مطرح 
شد. یکی از نهادهای امنیتی در تحلیلی، اشغال افغانستان 
به دست طالبان را مایه غافلگیری جهان خوانده، اما تاکید 
کرده این اتفاق در ایران پیش بینی شده بوده است. هفته 
گذشته سردار اسماعیل قاآنی، فرمانده سپاه قدس برای 
توضیح سیاست های سپاه در افغانستان یک جلسه غیرعلنی 
با نمایندگان مجلس برگزار کرد. در این جلسه فرمانده سپاه 
قدس ایران تاکید کرده آنچه در سیاست جمهوری اسلامی 
در افغانستان اهمیت داشته، امنیت نظام بوده است. قاآنی 
پیش از این معاون سردار شهید سلیمانی، فرمانده پیشین 
سپاه قدس و فرمانده قرارگاه انصار بود. افغانستان حوزه 

اصلی فعالیت این قرارگاه محسوب می شود.
 

   عدم حمایت از مقاومت پنجشیر 
یعقوب رضازاده، نماینده مجلس از بیان محتوای جلسه 
غیرعلنی با قاآنی با این عنوان که »صحبت های ایشان 
طبقه بندی شده« بوده، سرباز زد، اما تحلیل او درباره عدم 
حمایت ایران از مقاومت پنجشیر و سیاستش در قبال 
طالبان به طور طبیعی تابعی از توضیحات قاآنی در جلسه 
مذکور بوده است. این نماینده مجلس بدون اشاره مستقیم 
به اظهارات قاآنی درباره سیاست ایران در قبال احمد مسعود 
و جنبش مقاومت پنجشیر گفت: این جنبش نتیجه تحریک 
آمریکایی هاست که بین مردم ایالت پنجشیر و حکومت فعلی 
کشتار راه بیفتد. او گفته به عقیده ما جنبش پنجشیر هم باید 
با دولت فعلی افغانستان برای پیشبرد اهداف دولت مذاکره 
کنند. این عضو کمیسیون امنیت ملی درباره اینکه آیا ایران 
مذاکره ای با جنبش پنجشیر داشته یا خیر؟ اظهارکرد: این 
توصیه ها به گوش آن ها رسیده که درگیری را کنار بگذارند 
و با دولت فعلی کنار بیایند. رضازاده به حملات پهپادی 
هواپیما های ناشناس به مواضع طالبان در نزدیکی پنجشیر 
و کمک به جنبش احمد مسعود هم اشاره کرده و افزود: »اگر 
کمکی به این جنبش شده باشد از طرف آمریکا بوده که به 

نوعی درگیری ها بین مردم افغانستان را زیاد کند.«

آرمان ملی - مطهره شفیعی: انتخابات 
نمایندگان  روزگذشته  می شود؟  تناسبی 
مجلس در نشست علنی یکشنبه 7 خرداد در 
روند ادامه رسیدگی به موادی از قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی با الحاق یک ماده به این 
طرح در مورد برگزاری انتخابات تناسبی برای 
نخستین بار در تهران موافقت کردند. معمولا 
در ماه های منتهی به انتخابات است که بحث 
تناسبی شدن مطرح می شود اما در نهایت به 
نتیجه نمی رسد. هدف از انتخابات تناسبی در 
حوزه سیاسی استقرار نمایندگان احزابی است 
که مورد وثوق مردم هستند و توانایی خود را به 
اثبات رسانده  باشند. انتخابات تناسبی انواعی 
از نظام های انتخاباتی در کشور های چندحزبی 
است که بر طبق آن هر حزب به نسبت تعداد 
آرایی که کسب می کند در پارلمان صاحب کرسی 
می شود. در این شیوه برخلاف نظام های اکثریتی 
که به موجب آن حائزین نصف به علاوه یک، همه 
کرسی ها را به خود اختصاص می دهند، هر حزب 
یا گروهی به تناسب آرای خود می تواند صاحب 
کرسی نمایندگی باشد. یعنی هر حزب یا جناحی 
می تواند در عین مغلوب شدن در صحنه انتخابات، 
صاحب کرسی نمایندگی شود. در این نظام ها باید 
کرسی ها را بین نامزد ها تقسیم کرد. طرفداران 
نمایندگی تناسبی معتقدند در نظام های تناسبی، 
نامزدان در کارزارهای تبلیغاتی با رأی دهندگان 

صادقانه تر و با خلوص بیشتری رفتار می کنند. 

   انتخابات تناسبی چیست؟
براساس ماده ۵7 طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی یک ماده به شرح زیر 
به عنوان ماده ۹۶ به قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی الحاق می شود: »در حوزه های انتخابیه 
۴ کرسی و بیشتر، هر داوطلب تایید صلاحیت 
شده می تواند به صورت منفرد )غیرفهرستی( و 
یا به عنوان عضوی از صرفا یک فهرست، نامزد 
شرکت در انتخابات شود. دستورالعمل نحوه 
شکل گیری، زمانبندی آغاز فعالیت، انحلال و 
جابه جایی نامزدها بین فهرست ها و انصراف آن ها 
از هر فهرست در هر دوره از انتخابات، حداقل یکماه 
قبل از زمان شروع تبلیغات نامزدها، توسط هیات 

اجرایی مرکزی انتخابات تهیه، به روز شده و پس 
از تایید هیات مرکزی نظارت بر انتخابات توسط 
وزیر کشور ابلاغ می شود. در صورت عضویت 
هر نامزد در بیش از یک فهرست، آرای ایشان 
قرائت نمی شود. رای دهندگان هر حوزه انتخابیه 
می توانند گزینه های مدنظر خود را با ترکیب های 
مختلف از بین نامزدهای منفرد و فهرستی، تا 
سقف کرسی های آن حوزه انتخابیه، انتخاب 
نمایند. ابوالفضل ابوترابی، نماینده مردم نجف آباد 
در مجلس درباره این مصوبه مجلس گفت که 
در انتخابات تناسبی مردم به جای رأی دادن به 
کاندیداها به لیست ها رای می دهند. وی افزود: 
در انتخابات تناسبی لیست ها به تناسب رای که 
در انتخابات آورده اند، در مجلس کرسی خواهند 
داشت و این مدل در واقع مقدمه ای برای حزبی 
شدن انتخابات است. نماینده مردم نجف آباد 
در مجلس شورای اسلامی اظهارداشت: مصوبه 
مجلس برای تناسبی شدن انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در تهران، دیگر انتخابات به شکل 
اکثریت که پیش از این، آن را شاهد بودیم به کنار 
می رود و دیگر انتخابات به شکل اکثریت و رای به 

کاندیداها را نخواهیم داشت. 

   سرنوشت انتخابات تناسبی در دولت 
قبل 

لعیا جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهور 
سابق در سال ۹۸ چنین می گوید که »مفهوم 
تناسبی بودن در فرمول ترکیبی ما بوده است. 
ما معتقد بودیم که این فرمول کمک قابل 
توجهی به حضور احزاب می کند و به همین 
علت نیز ایده خودمان را با خانه احزاب در میان 
گذاشتیم. ما انتخابات تناسبی را به خانه احزاب 
پیشنهاد دادیم؛ یعنی فرمول ترکیبی ما این 
بود که درصدی از نمایندگان به طریق تناسبی 
انتخاب شوند و این انتخاب می تواند در سطح 
استانی یا منطقه ای باشد. چارچوبی نیز برای آن 
استخراج کردیم. حتی اگر فرض بگیریم اجرای 
چنین مدلی سخت باشد، می شد کل کشور در 
بخش تناسبی یک حوزه دیده شود، ولی ما در 
چارچوب استانی یا حداکثر منطقه ای بحث 
کردیم. در بخش اکثریتی هم نظرمان همین بود 
که انتخابات مجلس به روال ادوار سابق برگزار 
شود و مردم به افراد رأی بدهند؛ یعنی درصدی 
از نمایندگان به صورت تناسبی و درصدی با مدل 
اکثریتی به مجلس راه یابند.« وی ادامه داد: »ما 

در بخش تناسبی ملاحظاتی درنظر گرفتیم تا 
ببینیم آمادگی ها در طول زمان چگونه خواهد 
بود و یکباره تغییر عمده اتفاق نیفتد، بلکه یک 
تغییر متعادل اتفاق بیفتد. هدف اصلی ما تقویت 
حضور احزاب بوده است، چون سیستم تناسبی 
به تقویت احزاب و حضور آنان در مناسبات 
کشور بسیار کمک می کند.« جنیدی گفت: 
»طرح نمایندگان مجلس به این صورت است که 
نامزدهای انتخابات با کسب حداقل 1۵درصد آرا 
مجاز به کسب کرسی استانی هستند. اینها با هم 
فرق می کنند. ترتیبی که مجلس می گوید همه 
ظرفیت به صورت تناسبی از همان ابتدا اعمال 
می شود ولی درصدهایی که ما گفته بودیم، بسته 
به میزان آمادگی مجلس در سیستم تناسبی 
اکثریتی بود که اگر تا ۵0درصد نمایندگان نیز 
به صورت تناسبی به مجلس بروند، خوب است. 
پیشنهاد ما این بود که اگر مجلس این آمادگی را 
در خودش نمی بیند، از کف 20درصد شروع کند 
و مرتب به آن اضافه کند.« در آن سال انتخابات 

تناسبی برگزار نشد. 

   شورای نگهبان تایید می کند؟
مصوبه تناسبی شدن انتخابات در صورت 
بررسی و تائید در شورای نگهبان اجرا خواهد 
شد. آیا برگزاری انتخابات تناسبی از سوی شورای 
نگهبان تایید می شود؟ محمود صادقی به طرح 
انتخابات تناسبی در مجلس دهم اشاره می کند 
و می گوید: »موضوع انتخاباتِ تناسبی جدید 
نیست، و جریان اصلاح قانون انتخابات در مجلس 
دهم هم این موضوع در نظر گرفته شده بود، اما 
شورای نگهبان آن طرح را رد کرد. پیش از مجلس 
دهم هم فکر می کنم در مجلس نهم ایده مشابهی 
با تفاوت هایی ارائه شده بود که شورای نگهبان با 
آن هم موافقت نکرد، اما به طور کلی ایده تناسبی 
شدن انتخابات، ایده بسیار خوبی است. ولی بعید 
می دانم این طرح هم مورد موافقت قرار گیرد. بعید 
می دانم که این طرح ها به نتیجه برسد، البته اگر 
این اتفاق بیفتد خیلی خوب است. به نظر من این 
طرح  هیچ مغایرتی با قانون اساسی ندارد. اما به هر 
صورت حرکت خیلی خوبی است البته اگر شورای 

نگهبان آن را بپذیرد.«
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نمایندگان شیوه جدیدی از انتخابات را تصویب کردند

انتخابات تناسبی در تهران!
    در انتخابات تناسبی لیست ها به تناسب رای که در انتخابات آورده اند، در مجلس کرسی خواهند داشت 

و این مدل در واقع مقدمه ای برای حزبی شدن انتخابات است؟

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر تغییر کرد

دانشآموختهدانشگاه
امامصادق)ع(رفت؛شاگردمصباحآمد!

طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
امر  ستاد  دبیری  از  گلپایگانی  هاشمی 
به معروف و نهی از منکر برکنار شد و 
طاهری  محمدحسین  حجت الاسلام 
آکردی بر جایگاه او تکیه زد. مراسم معرفی 
حجت الاسلام محمدحسین طاهری آکردی 
به عنوان دبیر جدید ستاد امر به معروف 
و تجلیل از تلاش های سیدمحمد صالح 
هاشمی گلپایگانی، دبیر سابق این ستاد 
با حضور  هفتم خرداد(  دیروز)یکشنبه 
حجت الاسلام صدیقی و مسئولان ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر برگزار شد. 
حجت الاسلام طاهری آکردی، متولد سال 
1۳۵۴ در قم است. وی در سال 1۳۶۸ وارد 
حوزه علمیه قم شد. وی در کنار دروس 
حوزوی به دروس دانشگاهی نیز پرداخت و 
در سال 1۳۹0 موفق به اخذ مدرک دکتری 
در رشته ادیان و عرفان شد و اکنون به عنوان 
عضو هیأت علمی و دانشیار گروه ادیان 
موسسه آموزشی پژوهشی امام خمینی)ره( 
فعالیت می کند. مشاور فرهنگی رئیس 
کل دیوان محاسبات کشور، ریاست مرکز 
آموزش مجازی موسسه امام خمینی)ره( و 
ریاست موسسه بین المللی آینده پژوهی، 

دین و صلح جهانی از سوابق وی است. 

   هاشمی گلپایگانی چه کرد؟
برخی ها انتقاداتی را به عملکرد هاشمی 
گلپایگانی وارد کرده و خواستار تغییر دبیر 
ستاد امر به معروف بودند که این خواسته 
محقق شد. هاشمی گلپایگانی دانش آموخته 
دانشگاه امام صادق)ع( بود که در خرداد 
1۴00 از سوی کاظم صدیقی، رئیس ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر، به عنوان دبیر این 
ستاد منصوب و جایگزین جلیل محبی شد. 
گلپایگانی اعلام کرد این ستاد با تدوین طرح 
حجاب و عفاف، اصلاح وضعیت حجاب را از 
کارمندان دولت شروع کرده و شاخص های 
حجاب را در زمستان 1۴00 به نهادهای 
دولتی ابلاغ کرده است. به گفته او در این 
طرح بدحجابی به جای جرم، تخلف تعیین 
شده  است. ارائه طرح وزارت خانواده و جوانی 
جمعیت، آمادگی برای ساماندهی اعتراضات 
مردمی، تشکیل قرارگاه گام )گشت ارشاد 
مسئولان(، ارائه طرح مساجد محله محور، 
اعضای  انتخاب  نحوه  تغییر  طرح  ارائه 
شوراهای اسلامی شهرها و... از دیگر اقدامات 
هاشمی گلپایگانی در دوران مسئولیتش 
است. روزی هم گلپایگانی گفته بود در صورت 
جریمه رانندگان تاکسی های اینترنتی که 
افراد بدحجاب را سوار می کنند، ۵0 درصد 
»مشکل حجاب« حل می شود. 27 اسفند 
سال گذشته گلپایگانی نوشت: »دشمن 
به دنبال ایجاد پویش روزه خواری علنی است 
ولی پرسش اصلی این است که حاکمیت، 
دولت و نهادهای انقلابی و مسئول چگونه 
می خواهند در برابر آن عمل کنند؟« پس 
از آن مجتبی توانگر، نماینده مجلس چنین 
واکنش نشان داد که »هاشمی گلپایگانی 
برای دشمن دستور کارجدید تعریف کرد: 
روزه خواری!  امنیتی کردن  و  »سیاسی 
به زودی منتظر ویدئو هایی باشیم که عده ای 
دارند درملاعام و به صورت واضح و علنی 
روزه خواری می کنند فیلم می گیرند و در 
فضای مجازی منتشر می کنند!« البته پیش 
از آن در مهر 1۴01 این نماینده مجلس 
پیشنهاد برکناری هاشمی گلپایگانی را 
مطرح و خطاب به حجت الاسلام جناب آقای 
صدیقی، رئیس ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر نوشت: »شوربختانه اظهارنظرهای 
خاص آقای هاشمی گلپایگانی در حوزه 
فرهنگی کشور همچنان استمرار دارد. فهم 
ایشان نسبت به اولویت ها در قبال اعمال 
فریضه الهی امر به معروف و نهی از منکر در 
جامعه بخشی نگری است و برخلاف موازین 
اعمال این فرضیه الهی دارای تبعات کوتاه 
مدت و بلندمدت در جامعه ایران اسلامی 
است. فقدان فهم اجتماعی از مختصات 
زمانی- مکانی در کاربست ایده های ذهنی 
بسیار ناگوار است. در شرایط فعلی که باید 
مولفه های همگرایی در بستر جامعه ایرانی 
در دستور کار باشد با اظهارات شاذ موجب 
التهاب می شود! فرآیند رفتاری ایشان- 
آگاهانه یا غیرآگاهانه – تسهیل کننده ایده 
خشونت عریان جریان دین ستیز خواهد شد و 
هر یک از گزاره های وی بودجه آنان را افرایش 
می دهد. استمرار این رفتارهای خاص موجب 
سوءبرداشت و تقلیل جایگاه رفیع امر به 
معروف و نهی از منکر در ادراک جمعی 
ایرانیان خواهد شد و مسلما »ماموریت« 
آقای هاشمی گلپایگانی ایجاد دوقطبی و 
شکاف های پایدار در جامعه ایرانی نیست. در 
نهایت از جنابعالی خواهشمندم پذیرای نهی 
از منکر بنده باشید و در شرایط فعلی بهترین 
اقدام غیرآسیب زا توصیه وی به سکوت 
است! اگر این خویشتن داری برای ایشان 
بسیار طاقت فرسا وناگوار است؛ پیشنهاد 
می کنم وی از دبیری ستاد نهی از منکر 
برکنار شود؛ مسلما این رفتار درخشان ترین 
اقدام در دوران مدیریت جنابعالی قلمداد 

خواهد شد.«

 

درفرصتسوزی
شاگرداولهستیم

طالبان به رغم آگاهی از توانایی دفاعی ایران اقدامات کودکانه 
انجام می دهند. نماینده زابل در نشست علنی مجلس با تشکر از 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب درباره مجلس، شهادت مرزبانان 
در مرز سیستان و بلوچستان را تسلیت و تعزیت گفت. حبیب ا... 
دهمرده، در تذکری تصریح کرد: اما اخطار می دهم بیش از این 
عظمت و عزت ما را در مقابل طالبان مخدوش نکنید. وی افزود: 
بدخواهان بشریت یعنی انگلستان و آمریکا، اسرائیل و آل سعود 
بند کمال خان را بستند تا سیستان ایران تخلیه شود و مرز 
ایران را ناامن کنند. طرح های فراوان ارائه شده است، اما در 

فرصت سوزی شاگرد اول هستیم. 

    

میکروفنمن
بستهشدهاست

نماینده مدعی ارائه شاسی بلند به همکارانش در مجلس 
گلایه مند است. احمد علیرضابیگی گفت: میکروفن من 
بسته شده  است. در این شرایط انتظار داریم که مجلس و 
هیات رئیسه در دفاع از حقوق نماینده ملت ایران ورود پیدا 
کند. اگر ملاحظاتی دارند نشان می دهد که آنها نمی توانند 
در جایگاه هیات رئیسه قرار بگیرند. هیچ قانونی به هیچکس 
این اجازه را نداده که میکروفون نماینده مجلس بسته شود 
و از نطق او ممانعت شود. براساس ماده 7۵ آیین نامه داخلی 
مجلس وقتی موضوعاتی علیه هر فردی در مجلس بیان 

می شود آن فرد اجازه دارد که در دفاع از خود صحبت کند.

آمار اقتصادی چگونه به رئیس جمهور می رسد. یک 
نماینده مجلس خطاب به رئیس جمهور گفت: آقای رئیسی 
آیا از صحت اطلاعات ارسالی اقتصادی که به شما می رسد، 
اطمینان دارید؟ آیا از وضعیت کمبود آرد به ویژه در شهرهای 
مسافرخیز اطلاع دارید؟ آیا از مشکلات مرغداران و افزایش 
قیمت مایحتاج مردم خبر دارید؟ سمیه محمودی در تذکر 
شفاهی خود خطاب به مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان 
داشت: از این مجمع می خواهم نظر خود را در خصوص 
شفافیت قوای سه گانه هر چه سریعتر به صورت صریح و 

شفاف اعلام کند و اگر شفافیت خوب است بگویند.

اطمینان
بهصحتآمار؟

بررسی »آرمان ملی«   
از  واکنش ها به عملکرد 
اقتصادی دولت و تاثیر 
آن بر جامعه ؛

مردم  
زندگی 
عادی 
می خواهند

آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاهی به شرایط 
جامعه و وضع زندگی مردم به وضوح نشان می دهد 
که حال عمومی جامعه خوب نیست و مردم از 
وضعیت بغرنج فعلی به ستوه آمده  اند. کافی است 
نگاهی به قیمت کالاهای و مایحتاج مصرفی مردم 
بیندازیم تا مؤید این گفته به وضوح به دست آید. هر 
چند که اگر به طور مشخص در حوزه های تخصصی 
مثل بازار سرمایه، مسکن، خودرو و... نیز شویم، 
خواهیم دید که در آن حوزه  ها نیز شرایط بهتری 
متصور نیست و مجموعه همه این عوامل است 
که موجبات نارضایتی مردم را فراهم آورده است. 
این در حالی است که دولت سیزدهم از زمان روی 
کار آمدن وعده های بسیار جذابی در جهت حل 
مشکلات جامعه داده که پس از گذشت 21 ماه 
شواهد و قرائن نشان می دهد که به کمتر وعده ای 
در این مدت عمل شده و وضع جامعه در مدت مشابه 
با سال پایانی دولت گذشته نه تنها بهتر نشده بلکه 
در مراتبی بدتر هم شده است. چنانکه برخی 
معتقدند شاید عدم ارائه آمار تورم در ماه های اخیر 
از سوی نهادهای مربوطه در دولت نشانگر همین 
موضوع باشد که دولت نخواهد آمار بالای تورم را 
اعلام کند و نوعی بار روانی در جامعه ایجاد شود. 
دولت رئیسی با عملکردهای نه چندان موفق خود 
در بیش از یکسال و نیم گذشته باعث شده که نه 
تنها جریان مخالف و منتقد که حامیان و هواداران 
وی و دولتش نیز از در نارضایتی در آیند و انتقاداتی 
را متوجه دولت کنند. در همین راستا نمایندگان 
مجلس همراه و انقلابی نیز انتقادات خود را به نوع 
عملکردهای داشته اند. سمیه محمودی، نماینده 
شهرضا در تذکری خطاب به رئیس جمهور اظهار 
داشت: »آقای رئیسی آیا از صحت اطلاعات ارسالی 
اقتصادی که به شما می رسد، اطمینان دارید؟« 
احمد رسولی نژاد، نماینده فیروزکوه نیز بیان 
کرد: »آقای رئیس جمهور، فکری برای افزایش 
بی رویه قیمت گاز، برق و آب مصرفی به ویژه گاز 
بنمایید. آقای رئیس جمهور، بعد از فرمایشات 
مقام معظم رهبری این همه تورم و گرانی!« جلیل 

رحیمی جهان آبادی، نماینده تربت جام نیز در نطق 
میان دستور خود اظهارکرد: »در حال حاضر هیچ 
تناسبی بین درآمد و هزینه های مردم وجود ندارد 
و هیچ راهی برای این شرایط ناگوار برای مردم عزیز 
باقی نمانده است. در کشور نیازمند رفتار عالمانه و 
کارشناسی نسبت به مطالبات به حق ملت و تعامل 
عاقلانه با جهان هستیم.« به نظر می رسد دولت 
باید نوعی تدبیر و بازبینی در برنامه ها، راهبردها 
و همچنین کارگزاران خود داشته باشد تا این 
امیدواری در جامعه در راستای بهبود عملکردها و 

حل مشکلات به وجود  آید.

انتقاد صریح رسایی
شاید اگر تا پیش از این انتقادی از دولت صورت 
می گرفت رسانه  های حامی آن را به جریان مخالف 
یا منتقد منتسب می کردند اما چند ماهی است که 
دیگر سویه انتقادات از یک جریان خاص گذشته 
و انتقادات فراگیر شده است. چه اینکه یک عضو 
جبهه پایداری با اشاره به رکوردشکنی تورم 
نقطه ای تاریخ پس از انقلاب در فروردین 1۴۰2 
در واکنش به عملکرد اقتصادی دولت نوشت: 
»متوسط قیمت ها در فروردین 1۴۰2 نسبت به 
فروردین 1۴۰1، بالغ بر ۶۹ درصد جهش داشته 
است. طبق شنیده ها، تورم نقطه به نقطه خوراکی ها 
نیز در حدود ۹۰ درصد جهش داشته است.« حمید 
رسایی در کانال تلگرامی خود نوشت: »به رغم میل 
باطنی رئیس جمهور برای بهبود معیشت مردم، 
متاسفانه مجموعه سیاستگذاران دولت در نیمه 
عمر مسئولیت، با نسخه ها و پیشنهادات خود، 
شرایط را به جایی رساندند که نرخ تورم مذکور، 
بالاترین نرخ تورم نقطه ای در تاریخ بعد از انقلاب 
است. حتی در دوران دفاع مقدس با محدودیت های 
فراوان نیز چنین تورم هایی مشاهده نشده است.« 
این نماینده سابق مجلس ادامه داد: تصمیم سازانی 
که با نسخه های خود، مسبّب تورم مذکور هستند، 
نمی توانند دلسوز مردم و یاری دهنده دولت 
سیزدهم در راستای اهدافش باشند. برای تغییر 

جهت تورم در اقتصاد به نفع طبقات محروم و 
اهداف دولت سیزدهم که مدنظر رهبر انقلاب نیز 
است، در درجه اول باید رئیس جمهور محترم با 
تغییر تصمیم سازان مذکور و تفکر حاکم بر آن ها، 
فاصله سیاستی خود را به نمایش بگذارد. در 
درجه دوم، نقطه آغاز جراحی اقتصادی باید از 
اصلاح نظام ارزی و سیستم بانکی باشد، نه جراحی 

معیشت مردم.«

 جامعه باید عادی زندگی کند
به  مجلس خطاب  در  تبریز  مردم  نماینده 
نمایندگان مجلس گفت: امروز ما باید پایبند به 
آنچه که در قانون اساسی، سیاست های کلی، 
قانون برنامه و چشم انداز وجود دارد باشیم و آنها 
را اجرا کنیم. قرار بود در سال 1۴۰۴ در منطقه 
اول باشیم. قرار بود مسکن مردم را درست کنیم 
و مسئولان قانون برنامه و بودجه را 2۵ درصد هم 
اجرا نکرده اند و قرار است قانونی دیگری بنویسیم، 
اما اگر قرار است قانون را اجرا نکنیم چرا باید قانون 
بنویسیم؟ مسعود پزشکیان افزود: در دیداری 
که با بازنشستگان داشتم اعتراض داشتند که 
چرا حقوقشان با توجه به تورم افزوده نمی شود؟ 
آنها اعتراض داشتند که حقوقشان با توجه به 
تورم افزایش نداشته و زندگی شان با حقوقشان 
نمی چرخد که به عنوان نماینده جوابی برای آنها 
نداشتم. وی ضمن اشاره به اینکه بسیاری از قوانینی 
که مربوط به حقوق ملت است اجرا نمی کنیم، بیان 
کرد: از بند 1۹ تا بند ۴2 قانون اساسی مربوط به 
حقوق ملت است که آیا آن را اجرا می کنیم؟ ما باید 
به قانون پایبند باشیم و هیچ فریضه ای به اندازه 
پایبندی به قانون مهم نیست. باید حقوق ملت 
و انصاف را در اجرای قانون مراعات کنیم. عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس اظهارکرد: 
جامعه ما باید در حالت عادی زندگی کند. الان اگر 
تورم 1۰ درصد هم بالا برود مردم دیگر تحمل آن را 
ندارند. صدای مردم بلند است و ما در مجلس باید 

این صدا را بشنویم.

مسعود پزشکیان: 
صدای مردم بلند است؛ 
دیگر تحمل افزایش تورم 
را ندارند

حمید رسایی: 
جراحی اقتصادی باید از 
اصلاح نظام ارزی باشد نه 
جراحی معیشت مردم


